
ANATOLlA 

AYliN KONUÖU 
Türkiye Seyahat Acentaları Birliği (TÜRSAB) Genel Başkan ı 

Bahatti n YÜCEL: 

" SEYAHAT ACENTELERİ TÜRKİYE'DE TURİZM 
SEKTÖRÜNÜN MOTORUDUR" 

Nazmi KOZAK 
Ülkemizde sayılan ı ı OO'lere yaklaşan seyahat acentalannın en üst organı TÜRSAB'ın 

Genel Başkanı Sayın Bahattin YÜCEL, ANATOLlA Dergisi'nin bu sayıdaki konugu. 
Bahattin Yücel, ı 949 yılında Aydın'ın Nazilli ilçesinde dogmuş. Liseyi Kayseri'de bitiren 

.Yücel, yüksek ögrenimini İstanbul Üniversitesi Edebiyat Fakültesi Tarih Bölümü'nde tamam
lamış. Okul yıllannda. henüz ögrenci iken çalışma yaşamına bagımsız ve tek yaşama ıstegı 
ile aWmış olan Yücel, sevdigi bir alan olan turizm ile bu çalışma ıstegınden dolayı tanışmış, 
ı 97 ı yılında bir rent-car acentasında, Kayhan Turizm'de çalışma yaşamı lle tanışmış olan 
Yücel, aynı acentada ı 975 yılına degin çalışmış. 

Bahattin Yücel, ı975 yılının ı Şubat'ında Kayhan Turizm'deki işinden aynlarak iki arka
daşı lle birlikte kendi işini, Esin Turizmi kurmuş. ı 982 yılına degin Esin Turizm'de 
yöneticilik yapan Yücel, bu yıl içerisinde Esin Turizm'den aynlarak Ekin Turizm'! kurmuş. 
Bahattin Yücel, ı982'den buyana bu acentada Genel Müdürlük görevini yürütüyor. 

TÜRSAB'ta ilk görevine ı 979 yılında Yönetim Kuruluna seçilerek başlayan Yücel, 
TÜRSAB'a ı 98 ı - ı 983 yıllan arasında Genel Sekreter, ı983- ı 987 yıllan arasında ise Genel 
Başkan olarak emek vermiş. 

Son olarak Kasım ı 989 tarihinde TÜRSAB Genel Başkanlıgı görevini ikinci kez üstlenen 
Bahattin Yücel, bu tarihten bu yana aynı görevi sürdürüyor. 
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ANA TOUA: Saym Yücel, turizm alanmda çaltşmaya nastl 
başlachroz? Bu alanda çalişmaya başlamana tezadüfü bir seçim 
ni/di? 

YÜCEL: Ben bu alanda çaltşmaya 1971 ytlmda girdim. O 
s1ralarda öğrenciydim. Istanbul'da Edebiyat Fakülte-si'nde. 
Aym zamanda çaltşmam gerekiyordu, akonomik zorluklar nede
niyle ... 

ANATOUA: Aileniz yoksri muydu? 
YÜCEL: Haylf; yoksul bir aileden gelmiyordum ama, o 

s1ralarda benim bağ1ms1z ve tek başma yaşamam gerekiyordu 
diye düşündüm. O dönemde çal1şma ihtiyaci belirdi. 

ANATOLIA:Turtzm alanmda çaltşmaya başlamamzt tes· 
adüfü otarak nltelendirebH miyiz? 

YÜCEL: Hay1r, tesadüfü değil. Hoşlandığım bir ko���d�. 
Hem çatışma ihtiyacı hem hoşlandığım bir konu olunca, ikısı btr 
arada bağdaştı ve 1971 yıltnda bu alanda çatışmaya başladım. 

ANATOLIA: ilk işiniz seyahat acentaaltğt lle m/Ilgiliydi? 
YÜCEL: Yine bir seyahat acentasıydı, ama kiralık otomobil 

konusuyla ilgiliydi. Buraya çalışan olarak girdim. 
ANA TOLIA: Daha sonra neler yapttntz? 
YÜCEL: Sonra, 1975 yılında oradan ayrtldım, 1 Şubat 

günü . . .  iki arkadaşla birlikte başka bir şirket kurduk. Artık bu
rada, hem çalışan hem de çalıştıran konumundaydım, ama .tama
men emek/e kurulmuş bir şirketti bu ... 1982'ye kadar o şı.rke�� 
benim ortaklığım ve yöneticiliğim sürdü. 1982 yılında şımdikı 
işimi kurdum ve ilk kurduğum şirket de ya da kurucularından 
olduğum şirket de oldukca başanit bu alanda ... 

ANATOUA: Bu şirketin adt nedir? 
YÜCEL: Esin Turizm ... 
ANATOUA:Saym Yücel seyahat Işletmeciliğinin zorluk· 

lan m 'ktsaca açtklar mtsmtz? 
YÜCEL: Tabii çok geniş soru bu .. Belki şöyle söylemekte 

yarar var samyorum: Özel olarak insanın günlük yaşamını nasıl 
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etkiliyor böyle bir iş ile uğraşmak? .. Ve günlük �aşamm etki/en� 
mesi slfasında insan neler alıp neler venyor? Onun blf 
karşılaşttrmasmı yaptığımız zaman, bence ol�f7!1� bir deng_e.be
lirmiyor. Ama şöyle bir ihtiyacı söyleyebıltrt"!: Ben ıkı yıl 
Işletme lktisadı Enstitüsü'nde turizm masfertnde seyahat 
acentalan konusunda ders verdim .. . 

ANATOUA: istanbul Ünlversltesl'nde ... 
YÜCEL: Evet Işletme Fakültesi'nde .. orada dersteki ilk 

konuşmamda şunu söylüyordum: "Bu sekUJrde olmak demek; 
herkes çaltştrlcen çaltşmak, herkes tatil yaparken daha çok 
çaltşmak demektir. Eğer bu Ilkeyi kabul edl-yorsamz, buyunın 
devam edin, mesleğl seçin.." 

ANA TOUA: işinizin en güç tarafi bu ... 
YÜCEL: Tabii ülkede üretilen bütün mal ve hizmetlerin et

kilendiği bir ürünü, 
'
aym zamanda da somut görünmeye_n, zam ı ini 

çok iyi kullanmakla çok yakın ilişkide bulunan btr konuyu 
yürütmenin, hem Türkiye'de yürütmenin özel olarak, hem de ge
nelde dünyada birtakım güçlükleri var . . .  

ANATOLIA: Efendim, TÜRSAB 1618 Saytlt Seyahat 
Acentalan Kanunu'nca kurulmuş bir Drgüt. 1618 Saylll Yasa 
yeterli geliyor mu? Sanmm 1618 yeterli gelmiyor, hem 
TÜRSAB'a hem de seyahat acentalanna ... 

YÜCEL: Tabi, Türk Toplumu çok dinamik bir toplum. Ama 
bu dinanizmi özellikle son yıllarda çok alışılagetmemiş, bizim 
günlük yaşantımızt etkilemekte pek fazla. ka�şı. karş!y� ���
madığımız sektörleri de olağanüstü etkıledığı, gelışttrdıgı, 
büyüttüğü bir gerçek. Bunu da görüyoruz. O yüzden, hem b� 
gerçeği gözardı etmemek, hem de blfakm 1972'de çıkmış b" 
yasayı, 18601arda çıkmış yasanın da hala Türkiye'c?e yürürlükte 
olduğunu kabul ederek, ikisini bağdaştlfmak gerekıyor. Am� şu 
an da uygulanan ekonomik sistemle 1618 Sayılı Yasanın çeftşen 
birçok yaniart var . . .  

ANATOLIA: Neler bunlar? 
YÜCEL: Yurtdışına çıkışlardan tutun da belge/endirm_e. çalışmalarmda nitelik arama, seyahat acentalannın ta.n!m �ı.bt 

idari birtakım konulardan böyle bir yaklaşım getmlebtllf. 
Bütün bunlart toparladığımız zaman, 1618 Sayılı Yasamn 
gerçekten değişmesi gerektiğini düşünüyoruz. O da, samyorum 
Bakanltkla biz en azından önerilerimizi sunuyoruz Bakanlığa 
böyle bir çalışma sonucu değişiklik herhalde bu yıl, yani 1991  
yılında sağlanacak. 

ANATOUA: Yeni yasayla Istediğiniz değişiklikler neler· 
dir? 

YÜCEL: Yasanın maddelerinin azaltılması, daha çok genel 
tamm/ar yapılması, özel uygulama/a(ln da yönetmelik/ere 
btrakt/arak Türkiye 'de kanun değiştirme tekniğinin 
güçlüklerinden haberdar olduğumuz için, daha bir hayata 
geçirilmesini kolaylaşt"mak .. . 

ANA TOLIA: Yeni yasayfa acentalan giJrev ve işlevlerinden 
ayn bir tur operatiJrlüğü niteliklerinin belirlenmesi ni de ls· 

�ur operatö�lüğü, bence süreç içinde oluşan bir 
kavram, yasayla falan yapamasmız. Yani yasayla şunlar tur op
eratörüdür demek mümkün değil. O bir süreç içerisinde vanlan 
nokta, bir aşamadlf tur operatörlüğü . . .  

ANATOLIA: 18 Ocak 1990 tarihinde Resmi Gazete'de 
yaym/anarak yürürlüğe giren ve seyehat işletmeciliği alanmda 



uygulanacak yeni teşvik oolemlerlnln til operat(j(füğüne geçiş 
sürecine ne gibikatkılan olmuştur? 

YÜCEL: Bence hiçbir katktst olmadt. Çünkü hayata 
geçirmekte zorfandtk demiyeceğim, hayata geçirme olanağt bu· 
Jamadtk. 

ANA TOUA: Öyleyse bu kararlarm aksayan yiJnlerl neler· 
dir? 

YÜCEL: Aksayan y�nleri, seyahat acentactltğt mesleğinin 
niteliklerini iyi bilmernekten yola çtktltyordu ki, Bakanltğm 
görüşü de bizimle aymdtr. Çok farkit isteklerde bulunmamtza 
rağmen, o zaman yürürlükte bulunan teşvik mevzuatt kap
sammda değerlendirildi. Seyahat acentactltğt yatmmct gibi 
görüldü. Bu şundan kaynaklamyor: O zaman ne Savaş Bey 
Müşteşardt (Bu söyleşinin yaptldtğt zaman Bahattin Yücel ile 
birlikte Turizm Bakanltğt Müşteşart Saym Savaş Küce'de aym 
masada, karştmtzda oturuyordu) ne ben TÜRSAB 
yönetimindeydim. Biliyorsunuz 3 Kastm 1989 günü 
yaymlanmtştt 1990'a ilişkin teşvik tebliği. O tebliğ, bizim ile il
gili hiçbir bölüm içermiyordu. Biz daha sonra Türkiye'de mev
zuat değişikliğinin güçlülüğünü bildiğimiz için, tebliğe bir ek 
yapttrabilmek geçikmeyi ortadan kaldlfmak için, çaba 
gösterdik. Ama orada bize yaktn/tk gösteren anlaytş, tümüyle 
seyahat acentactltğt mesleğinin niteliklerini ve gereklerini bil
mediği için böyle ortada uygulama şanst olmayan bir tablo çtktt. 

ANATOUA: Dergimizin Mart 1990 saytsmda zamanm Tu
rizm Bakanfiği Müşteşan saym Mustafa TÜRKMEN lle 
yapt1ğ1m1z siJyleşide, Mustafa Türkmen, 18 Ocak teşvik ted
birlerini Türkiye turizminde devrim niteliğinde kararlar olarak 
nitelendimıiştL 

YÜCEL: Bana göre karştdevrime dönüştü, devrim tarafı 
var. Tabii bu işin şakast, ama o zamanki Bakanltğm görüşü ile 
bizim g�rüşümüz aym yöndeydi. Sonraki uygulamalar içinde 
büyük çelişki oldu. Ve biz tümüyle Bakanltğm dtşmdaki bu uygu
laman m değiştirilmesi konusunda yeterli olamadtk. Belki bu 
Türkiye'de kaynaklartn eksikliğinden, belki konuyu bilmemekten, 
benim kamrrıca en önemlisi Turizm Bankast gibi bir birimin Ba
kan/tk d1şmdaki sektör/e hiç ilgisi olmayan bir kuruluşa 
btrakilmastnda ve verilmesinde ... 

ANATOUA: Turizm Bankası'nm Kafianma Bankasi'na dev
redilmesi sfzte yan/IŞ bir uygulamanvydl? 

YÜCEL: Kesinlikle . . .  Kalkmma Bankast, Türkiye 'de 
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kalkmmakta olan bütün sektörlerin finansmanlannt, dar 
boğaz/art m, onlarm desteklenmesini düzenieyecek düzeyde bir 
kuruluş değil .. . 

ANATOUA: Turizm Bankasl'nm yeniden �llmasırı lstiyor· 
ITlB.IU? 

YÜCEL: Bana sorarsamz, ben hemen açtlmasmt isterim, 
ama ne ölçüde gerçekleşir onu bilmem. Ben bir turizm ci olarak 
Turizm Bakanltğt'nm Turizm Barıkast'na kavuşmasmt hemen 
isterim. Çünkü, hele Türkiye 'de içinde bulunduğumuz ortamda, 
bu Bankanm tekrar Turizm Bakanltğt taratmdan ihya edilmesi, 
yönetiminden ilkelerinin saptarımasma kadar sektör/e içiçe be
lirlenecektir ki, zaten sektör de artt k hem o güce hem o olgun
luğa ermiştir. 

ANA TO LfA: Saym Yücel, seyahat acentaclf1ğ1 
alanmdaTürkiye'de personel soronu var m1? Varsa boyutlan 
nelerdir? 

YÜCEL: Türkiye'de o konuda ciddi bir sorun var. O sorunu 
ktsa vadeli birtaktm ktsa dönemli yaklaştmlarla 
çözümlenebileceğine inamyorum. Bu arada tabi, özellikle 
üniversitelerde, yükseköğrenim düzeyinde eğitim veren kurum
lara eleştirilerim var. Ben bu kuruluşlarm eğitimlerini 
düzen/erken, sektör/e bir bilgi altş-veriş ilişkisi içinde olduk
Ianna inamyorum, bilmiyorum. Böyle bir ilişkide olduklartnt 
sanmtyorum. Bu, Türkiye gibi kaynaklan ktt, ama sorunlan çok 
büyük bir ülke için, kaynak harcama st, israfmdan başka bir şey 
değildir. Ve çok yanltş yönlendirme var. Iki-dört hatta masteri 
de katarsamz beş ytlltk eğitim veren bu kurumlan bitiren 
gençlerin kendilerini hep yönetici olmaya aday, potansiyel 
yönetici olmalan gibi yanit ş bir sonucu var. Bu bence yüksek 
öğrenim kurumlanmn verdiği en kötü, özellikle bizim 
sektörümüz açtstndan, tümü insana dayalt emek-yoğun ve insan 
ilişkilerinin egemen olduğu bir sektörde yanltş bir gelişmedir. 
Buradaki yanltşltğm uzun ytllar ortadan kaldmlabileceğine 
inanmtyorum. Burada yine kendi sektö-rümüze de yönelik bir 
eleştirim var: Sektör bu eğitimin nas1f olmast gerektiğini, sa
dece söylemekle kalmamalt, nasil olmas1 gerektiğini 
göstermelidir. 

ANATOLIA: Turizm alanmda nas11 eğitim sistem/ 
iJnerlrslnlz. Bu alanda Türkiye'de daha çok konaklama 
Işletmeciliği ağ1rl1k11 eğitim veriliyor, ama bunun yarında seya
hat Işletmeciliği alarında eğitim veren kurum yok gibL 

Bakanlık otel mi yapmış Kapodokya'ya . . .  Bakanlık 
Kapadokya'ya otel yapmak mecburdur demiş de 
yatınmcılar buna mu uymuşlar. Hayır ...  
Kapadokya'daki oteletler yıllarca de�erlnin üzerinde 
satmaya çalıştılar, "Kıtlık rantı"ndan yararland.ılar. 
Sonuçta, ''kıtlık rantı"nın getir� dejer çok fazla 
zannedlldl. Bilinçsizce bir yüklenme oldu. O 
yüklenme sonucu bir yatak fazlası çıktı. 
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YÜCEL: Boğaziçi Üniversitesi'nde var .. . 
ANATOUA: Evet ama tek bir (jmek bu .. . 
YÜCEL: Biz tabi özellikle seyahat acentalan açtsından ba

karsak, hepsi birer oku/dur; acentalann her biri oku/dur. Bu 
sadece işbaşt eğitim, meslek içerisine girdikten sonra verilen 
eğitim ki,yeterlidir. Ama sektörde şu anda öyle bir noktaya 
gelmek üzeredir ki, geliyor ki, artt k bu eğitimin yüksek öğrenim 
düzeyinde desteklenmesi ve akademik düzeye getirilmesi gere
kir. Şu an da bu sanct/an çekiyoruz. Yine de yaptiantann hepsi
nin de heva olmuş, havaya uçmuş yaktaştm/ar olduğuna da fazla 
kaptlmamak gerekiyor. Santyorum, ara kademe eğitimleri ge
tirilebilir. Şu an da ça!tşmalan yaptianlara biz TÜRSAB olarak 
öyle bir girişimin içindeyiz. Oneelikle kendi sektörüroüzde 
ça!tşanlara mesleki eğitim vereceğiz. Önce seminerler biçiminde 
vereceğiz. Daha sonra belki sömestirler halinde olabilir. Ama 
ulaşmak istediğimiz asti amactmtz; bunu okul düzeyine 
yükseltmek. Bu düzeye yükselttiğimiz zaman da bu konuya gir
mek isteyen gençleri, yabanct dil bilen lise mezun/anna böyle bir 
eğitim vermek istiyoruz. 

ANATOLIA: Saym Yücel, Türkiye'deki seyahat acenta· 
lannm sonınianna k1saca değinebilir misiniz? Şu an yaşanan 
K(jrfez Krizi ve diğer baz1 konjoktürel değişimleri dikkate af· 
madan genel olarak acentalanmiZin sonın/an nelerdir? 

YÜCEL: Seyahat acentalannm sorun/an, başta kaynak so
runu ve kurumlaşma sorunu, güncel sorunlarla fazla ilgilenme
diğiniz, konulara geniş bir perspektiften bakmak istediğiniz 
için, buradan girmek istiyorum konuya. Bir kere kurumlaşma 
sorunu var. Tabi kurumlaşma da belli bir süreç içerisinde. 
Türkiye'de her şeyin yerli yerine oturduğu dönemtere rast/ay
abi/ir. Örneğin, konaklama tesislerinin çok ktsa bir dönem, az 
saytda yatağt çok yüksek fiyatlara satma başanstnt elde ettik
leri dönemlerden kalan yanit ş bir anlaytş; seyahat acentalarının 
aradaki farkt aldtğt, konaklama tesislerinin bu paralan 
doğrudan doğruya kazanmalan gerektiği yolunda yanit ş bir an
laytş var. O zaman büyük ölçüde oteller yabanct tur oper
atörleri ile ilişkiye geçmeye çaltşttlar. Bunda adtmlar da atttlar, 
başanit da oldular denebilir kendi açtlarından .. .  Türkiye'deki 
seyahat acentalannt devre dtşt btrakmaya çaltşttlar, böyle bir 
çabalan oldu. Ama o zaman kontrölü kaybetti/er, doğrudan 
doğruya fiyat dikte etme konusu, yabanct tur operatörlerinin 
güdümüne girer bir çizgi izlemeye baştadt. Bu yan!tşttr, yani bu 
eğilimin ortadan kalkmast laztmdtr. Yani seyahat acentalannın 
başitea sorunlannın, belki de en önemlisi budur. Ikincisi pazarla
manın desteklenmesi seyahat acentalart için önemlidir. Çünkü 
Türkiye'deki ka-pasitenin çok büyüdüğüne inantyorum ben, 500 
bine yakın yatağtmtz var. Yetmişe yakın uçağtmtz var. 
Türkiye'nin beş y1/ önce hayal bile edemiyeceği rakamlardtr 
bunlar. Belki haztrstz!tğın temelinde de bu yattyor, ama bu nok
tada özellikle pazarlamanın geliştirilmesi çeşitli dönemlerde 
belli nedenlerle yaşad1ğtm1z boşluk/ann da ortadan kalkmasına 
etkili olurdu. Bu anlaytşm eksikliği bizim için seyahat acenta
lannm sorunlarının başmda gelmektedir. 

ANATOLIA: Efendim, sizin de yakmdan bildiğiniz, 
gCJrdüğünüz gibi, (jzelflkle son yillarda doğal ve tarihsel çevre, 
turizm yatmmlan taratmdan yoğun olarak kir/etilmeye 
başlandi. Özellikle konaklama tesisleri, kunılu bulunduklan yer· 
lerdeki çevreyi kirletmektedirler. Elbette ki bu durum tüm ko- · 
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naklama tesisierl için s(jz konusu edilemez, değildir. Ama bir 
takim bilinçsiz yatt-r1mc1far da ülkemizde çevr�ye zarar vere
rek turlım yapt1kfarm1 sanmaktadlflar. Siz TURSAB olarak 
çevreyi kirleten konaklama tesislerine birtakim yatmmlar ya
parak hiç olmazsa daha az çevreye zarar vermelerinf 
sağlayamaz m1s1ntz? Örneğin çevreyi kirleten konaklama tesis
lerine tur vei1T1eme, on/an boykot etme gibi yaptınmlafl uygu
/aycm!z miSimz? 

YÜCEL: Işte burada bir seleksiyon var, Kuşadas1, Bodrum 
ve Marmaris'e bakarsantz, söylediğiniz çevre korunmast konu
suna ilgi göstermedikleri için, sonuçta çaten kapasitelerin bu
radan başka yerlere gitmeleri sonucu, böyle bir boykot ile ken
dileri karşt karştya ka!dJk!anm görürsünüz. Ama seyahat 
acentalan çevre konusuna en çok önem veren bölümüdür 
sektörün. Çünkü her şeyden önce iyi bir çe vrenin 
sattfabileceğine inamr. Zaten seyahat acentalannm de tantmt 
bu; çevresi kendisi dişındaki herşeydir. O yüzden o çevre 
içindeki özellikle doğal çevrenin çok iyi korunmast gerektiğine, 
santyorum, en iyi seyahat acentalan bilirler. Ve bu konuda da 
biz geçen haziran ay1nda, partementoda grubu bulunan üç siyasi 
partinin ikisinin genel başkant, birisinin Enerji Bakant Sayın 
Kurt ile bir toplantt düzenledik. Bu toplantidaki amacimiz, 
Türkiye 'deki farkit siyasi görüşleri bir çevre konusunda 
uzlaştlfma sağlamak idi. Belki Türkiye'nin bir çok sorununun 
çözümünde bu uzlaşma var genelde, bunun sağlanmast yatwor. 
Ama biz en azından bu üç siyasi parti görüşlerini çevre konu
sunda uzlaşma sağladJğtmtz için son derece sevinç/iyiz. En 
azından Sayın Demirel, özellikle Yatağan Termik Santralt söz 
korosu oldı.ğllXİ!, 'bunu çok sevinerek açtık ama, şimdi bu ses
leri duyunca, (jnüme bakip verecek cevap bulamiyorum" dedi. 
Bence çevrenin en iyi korunmast yaşayarak, kullanarak, ama o 
çevre üzerinde yaşayan insanlarm da bilinçtendirilmesiyle ola
cakttr. Bunda samyorum önümüzde uzunca bir yol var. Ama za
mammtz çok az. 

ANATOLIA: Çevreyi kirleten konaklama tesislerine 
yaptmmda, boyleatta bulunamaz m1s1mz? TÜRSAB'm 120De 
yalan i!}'esl var-

YUCEL: Bu yaptmmt bu aşamada yapamaytz. Biz 
yaptmmm uygulaytcJSJ o/amaytz. 

ANATOLIA: Birtakim kriterler koyarak, bu kriteriere uy· 
mayan, çevreyi kirleten, yaşanmaz hale getiren tesisiere boykot 
uygulayabilirslnlz. Yukanda 'çevre bizim herşeyimizdir dedin
Iz. Gerçekten de öyle. Çevre; turizmin, clola}'lstyla da sizin, sey· 
ahat acentalannm turistlere sunduğu arz kaynağ1d1r. Ama bir· 
takim bilinçsiz ve miyop bazi yatmmc1lar sizin arz kaynağ1mzı 
yok edi-yorlar, katletiyorlar. Bu gidiş/e sizler, seyahat acenta
lan olarak turistlere sunacak, satacak turistik arz kaynaği, te
miz çevre bulamayacaksm1z. Siz boykot uygulamakla ge
leceğiniz/ garanti altına alacaksmtz /ir anlamda. .. 

YÜCEL: Biz onu şöyle yaptyoruz; mümkün olduğunca 
önermiyoruz böyle tesisleri. Ama bu aşamada boykot uygula
masi başiatmayi düşünmüyoruz. Ama önermiyoruz; bu da bir 
tür boykottur. 

ANATOUA: 5aym Yücel, Türkiye'de son zamanlarda seya
hat acentalanna kal§l Dze/Okle konaklama Işletmelerinden yoğun 
eleştirller var. Orneğin, dergimizin (jnceki say1smda 
gerçekleştirdiğimiz s(jyfeşide Saffet YAT AGAN, ülkemizde 



seyahat acentalannm turizmi tJidürdüğünü sijyledi. Buna benz
er savlar güncel basmda da gtJrülüyor. Siz Türle/ye'de seyahat 
acentalannm en üst kuroluşunun TURSAB)n başkani olarak bu 
iddialar karş1s1r?_da neler diyorsunuz? 

YUCEL: Oneellikle Saffet Yatağan böyle bir eleştiride 
bulunabilme yetkisinde mi, onu bilmiyoruz. Şu an da bir 
işletmeci/ik yapwor mu, onu da bilmiyoruz. Ama Saffet 
Yatağan'm dtşmda binlerce işletmeci var. O işletmecilerden 
böyle bir eleştiri duymadtm. 

ANA TOLIA: Kabadokya Turizm işlet-mecilert Derneği'nin 
geçen aylarda bir toplantisi oldu ve alman kararfar basm bildi
risi ile duyunı/du 

YÜCEL: Ne deniliyordu bu bildiride? 
ANATOLIA: Kapadokya'ya yeterince zaman ayrttmad1ğ1, 

ayrtlan zamanda Ise turistlerin hall dükkaniartnda tutulduğu, 
acentatarm aşm kar elde ettikleri gibi gtJrüşler bulunuyordu 
bu bildiride ... 

YÜCEL: Turizm olgusu, sadece seyahat acentalanmn 
yönlendirmeleri ile, tayinleri ile, ya da emirleri ile gelinen ve 
yürütülen bir olgu değil. Bu, zaten dünyadaki doğal gelişimi de 
inkar etmektedir. Seyahat acentalan bir tur programmt bina 
eder. Evvela bunu satmaya çaltşlf. Satttktan sonra da bu tur 
programt, en iyi ayrmttsma kadar yaztllf. Dtşardaki tüketici 
gözleri kapaltlarak filan getirilmi-yor. Eğer siz vaat ettiğiniz 
programt gerçekleştirmez-seniz, o proğram yerine getirilemez 
ise, onun da belli kurallan var, tazminatlar ödemek durumun
dasmtz. Vaat ettiğiniz biçimde yapmak zorundasmtz; değişmez 
bir kuraldtr bu. Özellikle günümüzdeki rekabet koşullari 
içerisinde bundan sapmak mümkün değildir. Belki o şöyle olabi
lirdi, biz turistlerin gözlerini bağlaytp zorla, baskt ile, şiddet 
ile onlara halt sattyorsak, bu doğrudur. Hiç kimseye zorla altş
veriş yaptmlabileceğini sanmtyorum. En azmdan siz bu dergi yi 
zorla kimseye satamazsmtz gibime geliyor. Orada da aym 
şekildedir. Orada da seyahat acentalan Türk el sanat/armm 
sattlmast için ortam haztrlarlar. Seyahat acentalan hazif/ar/ar 
bu ortamt. On/ann sattlmamasmm ben ülke ekonomisine yarar 
getirdiği inancmdaytm. Bunda bir ekonomik zarar olduğunu 
sanmtyorum. Burada otelierin dolu ya da boş kalmasmm 
arasmdaki farkt da pek fazla çtkartamtyorum. Fiyat oluşturup 
bizim masa başmda, Saffet Yatağan gibi eski işletmeciler/e 
belirleyeceğimiz bir olgu da değildir. Orada fiyatt pazar be-
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/ir/er. Fiyatm belirleyicisi pazardtr. Pazar dtşmda fiyat belir
leme ararsak, Saffet Bey mutlu olsun, işletmecilikten vaz
geçmesin, başka işlerle uğraşmasm diye fiyatlan Saffet Beyin 
istediği düzeyde tutarsak, belki Saffet Bey memnun olur da, 
biz olamaytz. Çünkü turist gelmez. Bu fiyatlar pazarda reka
bet koşullan içerisinde, vaadedilen hizmetin yerine getirilmesi 
koşulu ile belirlenir. Yoksa kimsenin oturupta turistlere zorla 
halt satttğt veya buna göre belirlediği, düşürdüğü gibi gerçek, 
sonuçta hayal olur. Belki bu anlattianlarda gerçeğin yanstttctst 
olamazlar. 

ANATOLIA:Saym Yücel, sizin de dediğiniz gibi turlarm 
programlanmasi acentalann insiyatiflerinde olan bir konudur. 
Tur programtanmasi s1rasmda ya da tur sırasmda tJrneğin reh
ber turda bazi tJnemsiz değişiklikter yapamaz m1? Orneğin 
Kapadokya için tur programi belirlenmesi ve uygutanmasi 
tümüyf_e acentalam denetiminde bir konu değil mi? 

YÜCEL: Kapadokya genelde isteğe bağft bir turdur büyük 
ölçüde. Kapadokya'dan sordunuz oradan cevap veriyorum. 
Kapadokya isteğe bağlt bir turdur. Kapadokya'ya gelen turis
tlerin Kapadokya ile ilgili pek çok şey okuduklanm, en azmdan 
benim kadar bilgili ofdukfanm biliyorum ve düşünüyorum. Bunu 
yaştyorum. Şimdi siz onlara program vereceksiniz, onlar okuya
caklar ve o programt uygulamtyacaksmtz, on/an zorla halt 
dükkamna sokacaksmtz. Bu bana gerçek dtşt, biraz hezeyan gibi 
geliyor oldukca yanltş. Seyahat acentalan tam tersine 
Türkiye'de turizm sektörünün motorudur. Turizm sektörünün 
en temel dayanağtdtr. Seyahat acentalanna gelecek en küçük 
ktsttlama veya yanltş yaklaştm, Türkiye turizminin pazarlamasmt 
durdurur. 

ANA TOUA: 'Gecekondu Acentalar' olarak nitelendirebile
cek birtakim acentalar var bugün Türkiye'de. Ve bunlarm 
büyük b(j/ümü ele TÜRSAB'a üyeler. Basmda izledik/ertmiz ka
dart ile, lJzellikle Iç turizmde tur ücretterini toplay1p ortadan 
kaybolan ya da vaat edilen turu tam antanuyla sağtamayan a� 
tatar bulunmakta_ 

YÜCEL: Belki iç turizm/e uğraşan bir-iki tane TÜRSAB'a 
üye olmuş acenta vardlf. Bunlar üç tanedir. Bunlann belgeleri
nin iptali için Bakanltğa başvurduk Bakanltkta bunlarm belgel
erini iptal etmiştir. Böyle varsa, siz derginizin aractltğt ile bize 
iletin, biz onlar hakkmda her türlü işlemi yapanı. Tabi, yasal 
smtrlar içinde ... 

Yanılınıyorsam 6 bin civannda insan öldü. Bunların 
içinde Malezyalılar da vardı. Türk sayısı 500 
dolaylarında. Burada Malezyalılan, Sudanhları, 
Suriyelileri de Türk seyahat acentalarının ihmali 
öldürmüştür dersek, hem objektif olamayız, hem de 
seyehat acentalarına haksızlık etmiş oluruz diye 
düşünüyoruz. Olay tamamen Arabistan yönetiminden 
kaynaklanan teknik bir hatadır. 



ANA TOUA: Efendim, Kapoclokya konusunda çok belirgin 
bir arz fazlast oluşmasmm acentalar taratmdan geregtnde 
fazla suistimal edildi/1i ilet1 sürülüyor_. 

· 

YÜCEL: Zorla otel mi yapt1rm1ş acentalar 
ANATOLIA: Burada sanmm, Bakanflgm yaptı/1t turizm 

master plan/annından ve buna bag/ı olarak yatmmcılardan kay
naklanan sonın/ar var_ 

YÜCEL: Peki, Bakanlik otel mi yapm1ş Kapodokya'ya ... Ba
kanlik Kapadokya'ya otel yapmak mecburdur demiş de 
yatmmcllar buna mu uymuşlar. Hay1r . . .  Kapadokya'daki otelcil· 
er yJI/arca değerinin üzerinde satmaya ça/JştJ/ar, "KJt!Jk 
rant1 "ndan yararlandJiar. Sonuçta, "k1t!Jk rantl"nm getirdiği 
değer çok fazla zannedildi. Bilinçsizce bir yüklenme oldu. O 
yüklenme sonucu bir yatak fazlasi ÇJktJ. Aynca o fazla bir ka
pasite de değildir. Orada otelcilere düşen şudur: Ben aşaği 
yukan yirmi yJ/dJr bu işin içindeyim. Ilk başlarda sizler gibi 
öğrenciydim. Kapadokya'ya telefon direkleri dikilmesin diye 
kampanya yapmaya hazJr/amyorduk oradaki görünüm bozul
masm diye. Şimdi o oteller nedir? Yakmda belki Peri Bacalanm 
yikmak gerekecek o otelleri bozmasm diye .. .  Böylesine saçma 
bir uygulama olamaz. O oteller, Kapodokya'nm görünümünü ka· 
tleden birer örnektir. O örnek nedeniyle de dolmamaktadJr/ar. 

ANATOLIA: Devletin yaptt/11 Kapadokya Turizm Master 
Gelişim Planı var ama... 

YÜCEL: Onlar sahip Çikmişlar da, öneri götürmüşler mi 
devlete, ben hiç duymad1m. (Söyleşimize bu s1rada Bahattin 
Yüce/'e gelen telefon nedeniyle ara verdik. Bu boşluktan yarar
lanarak karşJmJzda oturan ve söyleşimizi izleyen Turizm Ba· 
kan!Jğ1 Müşteşan Saym Savaş Küce'ye bakan/Jğm yapt1ğ1 tu
rizm master gelişim plam hakkmda sorumuzu yöne/ttik. Saym 
Müşteşar, Kapadokya'ya master Gelişim P/am bulunduğunu ve 
bu planda öngörülen yatak adedinin 10.000 olduğu, bugünde 
Kapadokya'da 10.000 yatak bulunduğunu söyledi.) 

Af'!ATOUA: Demek Id bu plana uyulmadt-
YUCEL: Hiç duymad1m ... Biz onu da savunuyoruz, belki onu 

da söylemek gerekir, yani oradaki bir otelin uluslararasi norm
larda hizmet verebi/me si için uluslarasi normlarda para kazan
masJ !azJm. Bunu; •şu an da yatak sayiSI fazla, o yüzden fiyatlan 
ne kadar düşürebilirsem kardir" anlaylŞI ile de 
değerlendirmernek gerekir. Ben bunu ciddi bir seyahat acen
tasmm da yapacağina inanmworum. Yapmas1 gerektiğine hiç in
anmworum. Ayr1ca yapmasma kişi olarakta karŞJyJm. Ama bu 
demek değildir ki, oteller günlük rantml kullanarak çok yüksek 
fiyatlarda kötü bir hizmet verecekler. Şimdi bu giderek bir 
denge haline dönüşecek. Seyahat acentalanna düşen görev, 
Kapadokya 'daki otelcilere de düşen aymd1r; seyahat acenta
lannm desteklenmesidir. Oranm tek çözümü vard1r; doldur
mak .. .  Bakm devfet havaalanmı büyütüyor. Yani orta kapasiteli 
uçaktar oraya inebilir. Y1llarca Kapadokya'daki otelci/er havaa
lam yap1mma karş1 Çiktilar, "havaalam ile gelenler kalmazlar, 
günübirlik gelirler· diye . . .  Günübirlik gelen günübirlik. Eğer o 
bölgeyi özel olarak görmek isteyen varsa, onlarda üç.<förtgün 
ka/Jrlar. kapadokya bu etkinlikleri güçlendirmelidir. Ses ve IŞik 
gösterisi yapmalidir, konserler düzenlemelidir. Kendileri bir 
araya .gelip, otelciter belli bir fiyata Ç1kart1p pazarlamak için 
seyahat acentalan ile anlaşmaiJ, onlari destekleme/i. Bölgesel 
ürün yaratJ/maiJ Kapadokya'da. Bunlar olmadan sarhoş masa-
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larmda seyahat acentalan turizmi öldürüyor fetvasi verilirse, 
Kapadokya bir ad1m ileri gidemez. 

ANATOLIA: Efendim, Kapadokya'da yaptml süren 
havaalant gelişletme yatınnı sonucunda, buraya büyük uçaldann 
da inmesi dogal ve tarlhsd çevreye zarar vennezmi? 

YÜCEL: Va/la oteller kadar kötülük yapacağma 
inanmworum havaalanm1n. Aynca bu teknik bir konudur, ince
lenmesi gerekir. Havaalam neye yol açar onu bilmi-yorum. Ha· 
vaalamm biraz daha kaydırmak gerekebilir. Zaten şu an var olan 
sadece 900 metre uzunluğunda bir pisttir. Orta mesafeli 
uçak/ann inişine izin veren, jet uçaklan pek inmezler oraya. Şu 
an da bir tarla var. Ama belki Aksaray'a doğru kaydmlabilir. 
Kapadokya'nm sorunu, eğer havaalam Kapadokya'ya zarar ver
mezse, biraz kayd1rarak çözümlenebilir. Ama ulaş1m sorunu 
vard1r. 

ANA TOUA: Kayseri'deki havaalant sorunu �müyor ITIJ? 
YÜCEL: Kayseri'deki askeri bir havaalam, sanmworum. 

Aynca yolu viraj/1 ve uzun. 
ANA TOLIA: Saym Yücel, biliyorsunuz Avrupa toplutugu 

(AT) 1992 yılmda Tek Pazar'a geçmeyi ptan!Jyor, çalışmalar 
bu amaca y6nelik olarak yürütülüyor. Bildiginiz gibi geçen ay
larda yapilan bir toplanttda Art temsil eden bir konuşmact, bir 
soru üzerine 1992 Tek Pazan sonrast uygulanacak Tatil Kre
disi'nm yalnızca Topluluk üyesi ülkeler Içinde geçerli ota
cağmdan sc:Jz etmişti. Bu konuda TÜRSAB�n g6rüşteri neler
dir? 

YÜCEL:Nedir bu kredinin şartlan bilginiz var m1? 
ANATOUA: Basmdan lzleyebildiglmiz kadan lle Toptutuk 

vatandaşt olmale ve bu krediyi Topluluk üyesi ülkelerde kullan
tmk... 

YÜCEL: Brüksel'de Avrupa Top/ulu'nun bir Turizm Komis
yonu var. Oraya giden önerilerden sadece bir tanesi bu. Ama 
Avrupa gibi serbest rekabetin çok olabileceğine ac1masJz 
gerçekleştiği bir platformda böylesine bir sübvansiyonun ne 
derece gerçekci olarak kullamlabileceğini ben bilmiyorum. Ama, 
şunu size açJk!Jkla söyleyebilirim: Eğer böyle bir uygulama 
ÇJkarsa, bunun mutlaka maliyeti ve marjı olacaktir. Biz, hem 
seyahat acentalan hem konaklama tesisleri olarak bu marjı 
karşılamaya üstlenmeye hazmz. Aym krediyi biz veririz, bizim 
ile ça/Jşan tur operatörlerine. Onlar da kendi tüketicilerini ya
rarlandmr. Aym krediyi onlara yaptJrabiliriz. Bu konuda hiç 
endişeniz olma sm. . 

ANATOUA: Başka pazarlara açtlma konusu düşünülüyor 
mu? Uzak Doğu, Amerika gib/_ 

YÜCEL: Onlar aym şey değil. Onlar fark/J bir olay. Onu 
mutlaka yapacağlZ. Zaten onunla ilgili çaiJşmalanmJz var. On/an 
sorarsamz, anlatacağ1m. Ama bu eğer böyle, eski-lerin deyi
miyle 'ehven' bir krediye, uygun bir krediye hazJr/amyor/ar ise, 
biz aym kredinin şartlanm aynen karşilamaya hazmz. Sektör 
bugün onu üstlenir. Yani devletin de katklSI ve desteği ile 
üstlenir. 

ANATOUA: Son zamanlarda Sovyetler Bit1i/1i Pazan'ndan 
çok s6z edlltycr. Bu ülkeden yetertl talep ülkemize oluşur mu? 
Çalışmalannız harYJ aşarmda? 

YÜCEL: Sovyetler Birliği büyük bir ülke. Dünyanm iki 
büyük ülkesinden bir tanesi. Süper devlet.. .  Türkiye'nin Sov
yetler Blr11/11'ne bu kadar yalan otupta ticarl iiişkiier/ni ondan 



bu kadar uzakta tutmast zaten bir hata ldl. Şimdi Sovyetler
deki rejim değişikliği ya da yönetim değişikliği, yeni-den 
yaptianma çerçevesinde, Sovyetler/e ilişkilerimiz samyorum 
tarihimizin en iyi düzeyinde. Ve bunun ekonomiyi ve turizmi et
kilemesi oldukca kaçmtlmaz. Ancak on/ann kendi ekonomik so
runlarmt çözümlemeleri gerek. Belki Sovyetlerde bulunup da 
bizde bulunmayan, bizde bulunupta Sovyetlerde bulunmayan 
şeylerin takast bir tür ticaret yoluyla ele almtrsa, o zaman Sov
yetler Birliği'nin özellikle bize yakm olan bölgeleri başta olmak 
üzere, çok ciddi bir talep geleceğine inamyorum. Biz 'sezon 
boşluğu' dediğimiz dönemleri de değerlen-dirirsek, hem onlara 
ucuz tatil hem de bize verimliliği artmct çok önemli bir etken 
olur. Ama bize iki ytldan önce oradan ciddi bir aktm ve Türkiye 
turizmine ivme kazand/facak bir aktm olacağma ben in
anmtyorum. 

ANA TOLIA: Birleşme sonrast Alman PazaTI Için 
düşünceleriniz nelerdir? 

YÜCEL: Gelen saytst artacaktlf. 16 milyon yeni Alman var 
şimdi. 

ANA TOUA: Ekonomik y(jnden farldtllklar var ama_ 
YÜCEL: B. Almanya'da bir sanayi işeisinin saati 27 mark, 

eski Doğu Almanya 'da şu an da 16-17 mark. Demek ki çok ktsa 
bir süre içerisinde aradaki fark kapanacakttr. Aradaki farkm 
kapanmast ilk birkaç ytl bütçeleri smtrlt yeni Alman vatan
daşlarmm da yurtdtşma çtkma açltklanm gidermek için Türkiye 
açtsmdan önemli bir alternatif olabileceklerine inamyorum. Me
sela şu anda size şunu söyleyebilirim: Doğu Berlin'deki havaa
lant ndan /stanbul'a ktş için hazlflanmtş programlar var. 
Önümüzdeki yaz için Alman tur operatörleri önemli potansiyel 
getirecektir. Almanya, yine bizim en büyük alantmtz olma 
özelliğini sürdürecektir. 

ANA TOUA: Saym Yücel, Türlciye turizminin şu anda Içinde 
bıJundi.IJu en büyük scxun sizce nedir? 

YÜCEL: Körfez ... Körfezin yaratttğt sonuçlar tabii . .. 
ANATOLIA: Savaş çtkmadan KOrtez krizi sürerse, 

cmümüzdeki yıllara ne gibi etkileri olur? Önümüzdeki ytla Ilişkin 
pek rezervasyon yap�lmadtğma Ilişkin bilgller geliyor-

YÜCEL: Orada bir teknik hata var, henüz sattşlar 
başlamadt. Programlt tatil sattşlan başlamadt. Başta 
Franstzlar olmak üzere, özellikle kongre, seminer veya kapalt 
grup trafiğinin, 1991 ytlmda belirsizlik sürerse Türkiye'yi çok 
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olumsuz yönde etkileyeceğini söyleyebilirim. 
ANA TOLIA: Ne kadar süre var, paket tur satışlarm m 

baş/atTiasna? 
YÜCEL: Ara/tk aymm ilk ayt malesef. Çok az süremiz ka/dt. 

Bütün buna rağmen buna/tm çözülse bile %20'1ik bir kapasite 
düşüşü bekleniyor Avrupa çtkJşlannda ... 

ANATOUA: Efendim Hac olayı'na gelmek Istiyorum Bu yıl 
'Hac olayı'nda yaşananlan Ozetleyebilir misiniz? 

YÜCEL: 1979 ytlmda Saym Ecevit Başbakan iken bu konu
da çtkmtş kararname ile hac düzenleme yetkisi Türkiye Diyanet 
Işleri Başkanltğt ile onun kurduğu Vaktfa btraktlmtş. Ve on ytl 
böyle devam edegelmiş. 1989 y1lmda ilk kez seyehat acenta
lartna da belli birtaktm ktsttlamalar getirilerek Hac düzenleme 
yetkisi verilmiş. Ve onbin dolaymda Hact adaymt götürdü sere
hat acentalart. 1990 ytlmda biz bu hakkt biraz daha ileri 
götürdük. Yamlmtyorsam, otuzbin dolaytnda Hact adayi seyahat 
acentalan taratmdan başanyla götürüldü. Bu başan, 
önümüzdeki ytl, samyorum, yamlmtyorsam, seyahat acentalanmn 
daha büyük bir kapasiteyi yurtdtşma götürme/eri ile 
sonuçlanacak/If. 

ANA TOUA: Önümüzdeki ytl da gOtürecekslniz... 
YÜCEL: Tabi götüreceğiz. 
ANA TOUA: Efendim bazi resmi ağtzlardan ooümüzdeld ytl 

Hac organizasyonunda seyehat acentalanna yer ver/Irneyeceği 
yolunda 8Çiklama/ar yaptltyor. .. 

YÜCEL: Tam tersine, ben de verileceği konusunda duyduk
lanm var, onu biliyorum.. Sizin istihbaratmtz yanit ş olabilir. 

ANATOUA: Sayın Yücel, çok tarttştlan bir konu var: Ara
bistan'da Hact adaylannm yaşadıği ve çok saytda (jfiime neden 
olan olay konusunda. Ölümler/n daha çok seyehat acentalannm 
gOtürdüklerl gruplarda olduğu yolunda baZI savtar var. Acen
talann ilgisizliği ile bu vahim olaylaTin yaşandtğt lddialafl var. 
Doğnıtuk payı nedir bu savlann? 

YÜCEL: Yamlmtyorsam 6 bin civarmda insan öldü. Bunlann 
içinde Malezyalt/ar da vardt. Türk saytst 500 dolaylarmda. Bu
rada Malezyaltlart, Sudanltlart, Suriyelileri de Türk seyahat 
acentalarmm ihmali öldürmüştür dersek, hem objektif olamaytz, 
hem de seyehat acentalarma hakstzltk etmiş oluruz diye 
düşünüyoruz. Olay tamamen Arabistan yönetiminden kaynakla
nan teknik bir hatadtr. O düzenlemelerden seyehat a�nta
larmm sorumlu olduğunu sanmtyorum. 

Turizm olgusu, sadece seyahat acentalannın 
yönlendinneleri lle, tayinleri lle, ya da emirleri lle 
gelinen ve yürütülen bir olgu değil. Bu, zaten 
dünyadaki do�al gelişimi de inkar etmektedir. 
Seyahat acentalan bir tur programını bina eder. 
Evvela bunu satmaya çalışır. Dışardald tüketici 
gözleri kapatılarak filan getirllmlyor. E� er siz vaat 
ettiğiniz programı gerçekleştlnnezseniz, o pro4raın 
yerine getirllemez ise, onun da belli kurallan var, 
tazminatlar ödemek durumundasınız. 
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ANATOUA: Saym Yücel, diğer Müslüman ülkelerde Hac 
organi74syonunu kim düzenliyor? özel kesim 111, devlet lTI? 

YÜCEL: Özel şirketler, Iran hariç. Iran'da devlet yaptyor. 
Tamamen özel bir konudur bu. Biz seyahat acentalan olarak 
Kato/ikiere Meryem Ana Evi'ni ziyaret ettirip on/ann Hact ol
malanm sağlarken övgü altyorsak, Türkiye vatandaşlarmt da, 
Müslümanlan da Hacca götürürken aym desteği görmemiz 
laz tm. 

ANA TOLIA: Azerbeycan 'da yaşayan Müsfümantarm, 
Türklerin Hacca gCJtürüfmesi konusunda çaftşmalanmz var 
sanmm .. 

YÜCEL: Böyle bir potansiyel yakalayabilir miyiz diye 
araştmyoruz. Ama tabi buna Sovyetler Birliği ya da Azerbey
can Cumhuriyeti ile Suudi Arabistan arasmdaki ilişkiler belir-
leyecektir. .. 

ANATOLIA: Ulkemfzde son birkaç ytldtr turizm atanmda 
seyahat acentatan ile konaklama işletmeterinin entegrasyona 
ginneferine çokça rastlamyor. Bu gelişmeler Turizm alanmdakf 
verimlt7ik açtsmclan gerek seyahat acentatan gerekse konaklama 
işletmeleri açtsmdan karartt/tk durumtan nedir? Doğru yCJnde 
bir gelişme ml? 

ANATOLlA 

YÜCEL: Ikisin belki birbirinden aytrmak faztm. Seyehat 
acentactltğt farklt, işletmeci/ik farklt, yatmmctltk farkltdtr. 
Bunu bir araya getirmeye uğraşan kuruluşlar var, bizim 
üyelerimiz de var. On/ann doğru davrantp davranmadtklan 
konusunu başan/an belirler. Eğer bilançolan gerçekten karft, 
aktifleri de fazla ise, gerçekten başanit demektir. Bunun için 
samyorum, 1-2 ytl beklememiz laztm. 

ANA TOUA: Yeni bir gelişme olduğundan. .. 
YÜCEL: Çok yeni bir gelişme ... Beklememiz laz tm. Belki ma-

liyet düşürmek dokusu olabilir. . 
ANATOUA: Aynca verifen hizmetin kalitesinin arttmlmasi 

da düşünülebilir mi? Örneğin acenta müşteryi getirecek kendi 
otelinde ağtr1ayacaL 

YÜCEL: Hem evet, hem de hay tr diye cevap verebilir ona. 
Onun farkit açtiardan değerlendirilmesi gerekir. Hizmet kalite
si yükselebi/ir de, düşebi/ir de . . .  Doğrudan doğruya işletmenin 
yaptsma ve hizmet verdiği pazara bağlt.. .  

ANATOUA: Saym Yücel, değerli zamanmwn bir Mtümünü 
bize aytrarak bu sOyleşinin yaptlmasmt sağladtğtntzdan dolayt 
çok teşekkür ederim 

YUCEL: Ben teşekkür ederim .. .  

ÖNE:MLİ NOT: 

Mart - Nisan ayianna denk gelen 1 5-1 6 .  sayımız 
için Sağlık Turizmi konus u n d a  ö z e l  s ayı 
hazır !anmaktadır. 

Dergimizin bu sayısında yer almasını istediginiz 
yazılar için son gönderme tarihi 
5 Mart 199l'dir. 

Yazılarınızı b e kliyoruz. 

ANATOLlA 


